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Àrea Besòs 
Especial Festa Major 2013     
Del 6 al 9 de setembre EDITORIAL

P
oques novetats en la programació de la Festa Major 2013. Amb el pressupost idèntic a l’any passat, uns 80.000 euros, la meitat dels quals apor-
tats per patrocinadors, ja és molt tenir una programació plena d’actes en la que només es troba a faltar el Festival d’Art de Carrer (FAC), que ha 
desaparegut a causa de la crisi, tot i que algunes de les seves disciplines, com el circ, el grafit i el hip-hop, encara es podran tastar en l’edició 
d’enguany. El que sí hi haurà seran cares noves als actes protocolaris. Joan Callau, tot i no ser una cara desconeguda, s’estrena com a alcalde 
en l’edició de 2013 de la Festa Major. No sabem si veurem el seu predecessor, Sito Canga, passejant-se per la plaça de la Vila o per la Rambleta 
gaudint de menys responsabilitats i més llibertat. Veurem com es maneja Callau al balcó de l’Ajuntament inaugurant les festes patronals i donant 

pas a la pregonera. Estem segurs que Isabel Rojas, adrianenca de pro i membre de la Plataforma d’Afectats per l’ELA, farà un d’aquells pregons que es que-
darà gravat a la memòria de tota la ciutadania. A nosaltres, haver parlat amb ella per fer-li la nostra tradicional entrevista a l’encarregat de llegir el pregó ens 
va servir per estimar encara més la nostra professió i la nostra ciutat. Si a Sant Adrià hi viuen persones com la Isabel, ja és un bon lloc per viure. Isabel Rojas 
ens va ensenyar que a la vida s’ha de lluitar fins que quedin forces, i que s’ha d’estar al costat de qui ho necessita, però tractant-lo com un igual, que està 
en desaventatge, i ajudar-ho. Gràcies a la nostra feina al diari Àrea Besòs vam poder tenir l’oportunitat de conèixer-la i parlar amb ella de l’Esclerosi Lateral 
Amiotròfica, de la vida política a Sant Adrià, de la crisi econòmica, de fotografia,... Ens va omplir de vida i de ganes de mirar cap endavant. 

I endavant significa continuar publicant aquest número especial de Festa Major que arriba enguany a la seva edició número 17, tot un triomf en els temps 
que corren en que milers de mitjans de comunicació han hagut de tancar les portes. Nosaltres continuem aquí, amb menys efectius però amb les mateixes 
ganes de sempre. Després d’uns dies de festa, començarà de nou el curs polític, que es preveu que sigui mogut. Allà estarem per informar-los de tot el que 
estimem que ha de ser notícia, per això som professionals de la comunicació. Però això serà la setmana vinent. Ara, que gaudeixin de la Festa Major. Deixin 
els problemes a casa i comparteixin una cervesa amb els amics, és la millor medicina.                   
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Especial Festa Major 2013
Del 6 al 9 de setembre

«La solidaritat té més a veure amb 
la justícia social que amb la caritat»

Entrevista a Isabel Rojas, veïna de Sant Adrià i membre de la Plataforma d’Afectats per l’ELA

Em reben els lladrucs 
d’una boleta de pèl negre 
anomenada Nikki. Isabel 
Rojas me la presenta 
quan obre la porta de 
casa seva i em convida 
a passar. M’explica que, 
a pesar que no pot ju-
gar amb ella, ni donar-li 
de menjar, ni tan sols 
acariciar-la, la gossa està 
sempre al seu costat. Una 
de les coses que Isabel, 
la pregonera de la Festa 
Major d’aquest any, mem-
bre de la Plataforma “La 
ELA existe”, ens explica 
una tarda del recentment 
estrenat mes de setembre 
amb els seus dos béns 
més preuats: la seva vi-
talitat i la seva veu.  

Pregunta. Com et vas 
sentir quan et van dir que 
series la pregonera?

Resposta. Contenta, 
emocionada, encara que 
també una mica sorpresa. 
Vaig pensar “què diré”?.   

P. I què diràs?
R. Haig de parlar de 

l’ELA (Esclerosi Lateral 
Amiotròfica), perquè crec 
que m’ho han demanat 
per això, per la campanya 
de “La ELA existe” i per 
tot el que estem fent. 
També de la solidaritat, 

que té molt a veure amb 
els malalts d’ELA i la nos-
tra situació.  

P. Sant Adrià és la 
teva ciutat de tota la 
vida i a més un municipi 
molt implicat amb aquest 
tema. En el passat ple 
de juliol es va aprovar 
una moció en suport als 
afectats per ELA.

R. Sí, la veritat és que 
la ciutat i l’ajuntament 
s’han implicat moltíssim. 
Tota aquesta campan-
ya ha començat perquè 
aquest any la Marató 
de TV3 va de malalties 
neurodegeneratives, i una 
d’elles serà l’ELA. Vam 
començar a pensar en 
activitats, l’hi vam pre-
sentar a l’ajuntament, 
els va agradar la idea i 
se li va proposar a les 
associacions. Haig de 
dir que hem tingut una 
resposta boníssima de 
les associacions, que 
estan programant activi-
tats per fer des d’aquest 
mes de setembre fins a la 
Marató, que és el 15 de 
desembre. 

P. Ens pots avançar 
alguna de les activitats? 

R .  Mira ,  e t  puc 
avançar que el mateix 

15 de desembre tindrem 
al nedador Jaime Caballe-
ro, que ha fet coses com 
estar 27 hores seguides 
nedant. Realitza aquest 
tipus de proeses per re-
captar fons per a l’ELA. 

A part, segurament 
hi haurà un espectacle 
de dansa integrada i un 
concert. I el proper 28 de 
setembre, en la Jornada 
d’Esport Adaptat, mun-
tarem una parada amb 
informació. 

A més, hem obert un 
compte al BBVA (01820 
9738 99 0200134595) 
per anar recaptant fons 
com a ciutat i el 15 de 
desembre fer una trans-
ferència al compte de la 
Marató de TV3. 

P. M’has comentat 
que en el pregó parlaràs 
de l’ELA. Què és l’ELA?  

R. L’ELA és, dit pels 
neuròlegs, gairebé la pi-
tjor malaltia que existeix. 
És la més cruel i una de 
les pitjors perquè es va 
paralitzant a poc a poc 
tot el cos però es roman 
sempre amb les facul-
tats mentals intactes. És 
terrible, vas deixant de 
caminar, de moure els 
braços, arriba un moment 

que deixes de respirar. 
La majoria dels malalts 
deixen de parlar, jo encara 
parlo, però la majoria per-
den la capacitat de parlar, 
de menjar. A més, és una 
malaltia en la qual sempre 
vas empitjorant, no hi ha 
esperança de millorar, 
perquè és mortal i no té 
tractament. L’esperança 
de vida és curtíssima.

P. Entre 3 i 5 anys, 
no?  

R. Sí, en el 90% dels 
casos. 

P. I tu estàs en el 10% 
restant. 

R. Sí, perquè porto 
uns 11 anys amb la malal-
tia, encara que me la van 
diagnosticar fa cinc. Vaig 
estar uns anys mal diag-
nosticada.  

P. Què és el que 
busqueu a la Plataforma 
d’Afectats per l’ELA? 

R. Sobretot recerca, 
per això ens hem mo-
gut. També treballem per 
millorar la situació dels 
afectats. Demanem aju-
des tècniques, com que 
es reconegui al catàleg 
de la Seguretat Social els 
sistemes de comunicació 
informàtics perquè els 

malalts que han perdut la 
parla puguin comunicar-
se. Perquè el no poder 
comunicar-se és causa 
de depressió, és terrible, 
és un dels motius pels 
quals crec que els malalts 
moren abans.

P. L’ajuda de l’admi-
nistració és mínima.   

R. Sí. A veure, és 
mínima per a tothom ara 
mateix, però per a un 
afectat d’ELA i la seva 
família, la malaltia és la 
ruïna absoluta. Per exem-
ple, la Seguretat Social 
paga una cadira de rodes 
bàsica que val 3.600 
euros. La cadira de rodes 
que necessita un malalt 
d’ELA pot valer, com a 
mínim, 10.000 euros. 

P. I una o diverses 
persones pendents de 
vosaltres.  

R. Clar, jo no puc es-
tar sola. És perillós. Fins i 
tot et pots ennuegar amb 
la teva pròpia saliva, per-
què deixen de funcionar 
els músculs de la deglució 
o pot fallar la màquina de 
la respiració.

P.  Cap  a  on  ha 
d’encaminar-se la recerca? 
Cap a les cèl·lules mare?  

R. Sí, això segur. En 
aquest moment al món 
hi ha uns 60 assajos 
clínics. Surten moltes 
notícies prometedores, 
però la majoria ho són en 
el laboratori i fins que es 
fa un assaig clínic poden 
passar molts anys.  

P. Temps és el que els 
malalts no teniu.  

R. Una de les coses 
que també demanem en 
la plataforma és que se’ns 
deixin provar aquestes 
coses que estan en recer-
ca i que ja han passat la 
fase de seguretat.

P. Has tret res positiu 
de la teva malaltia?   

R. Sí, gaudeixo molt 
més de la vida, de les 
petites coses, dels amics. 
He descobert molta gent 
nova, i gent a la qual es-
timo molt i que m’estima 
molt i que, probablement 
no m’hauria adonat. 

Entrevista completa:  

Isabel Rojas, pocs dies abans del pregó, a casa seva. MS

Pregonera de la Festa Major 2013

Visita el nostre nou web!!
www.esbartdansairesantadria.com
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ROCÍO HUERTAS

El Yellowfest 2013: el millor 
inici de la Festa Major amb 
música i més a la Rambleta 

Al programa oficial de la Festa Major 2013 apareix el divendres, 6 de setembre, un “concert jove” a la Ram-
bleta amb les actuacions de “Sombras”, Yellowarriors i “Nada que ver”. Una descripcció freda i res a veure 
amb la festa que els lluitadors grocs adrianencs esperen muntar la primera nit de les festes patronals. Si 
el dissabte serà el torn de la “Ruta del kinto”, el divendres serà l’hora d’iniciar la gresca amb el Yellowfest 
2013, un festival gratuït i obert a la ciutadania que l’únic que vol “és fer passar una bona estona a tothom 
que s’apropi”, explica el Jordi, un dels membres dels Yellowarriors, el grup adrianenc amant del Cadis, 
l’equip de futbol, que fan de cada concert una autèntica descàrrega d’adrenalina. 
La cita és a les 21 hores, a la Rambleta, quan el festival arrencarà amb el “Chupinazo” d’inici de Festa Ma-
jor a càrrec de Carlos Campillo, un mític ex-jugador de futbol. A més, hi haurà les actuacions de Batukada 
Adanort i Purets of Rock. A les 21.30 hores començaran les actuacions de “Sombras”, un grup de folk 
‘n’ rock, els anfitrions i organitzadors Yellowarriors (a les 22.30 hores) i a les 23.30 hores, el grup de hard 
rock “Nada que ver”.
El Yellowfest 2013 estarà presentat per Tony Martínez, un dels locutors del programa de ràdio “Levántate 
y Cárdenas”, d’Europa FM. A partir de les 20 hores hi haurà servei de begudes i entrepans a càrrec del 
Bar Paraíso. 
Ja sabeu on anar per passar una bona estona.      

Sant Adrià Consulting

Tel.  93 462 70 16 - 93 462 01 36
Fax 93 381 54 50

Av. Catalunya, 77  
08930-Sant Adrià de Besòs Barcelona-España

FISCAL CONTABLE LABORAL 
JURÍDICO SEGUROS
GESTIONES INMOBILIARIAS

 EXTRANJERÍA

w w w . s a n t a d r i a c o n s u l t i n g . c o m
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«Els temps de crisi poden ser alhora 
temps d’oportunitats»

Entrevista a Vuit, grup de música català que actuarà al concert jove de la plaça de la Vila

Pregunta. D’on ve    el    
nom de “Vuit”? 

Resposta. És un nom 
que sempre ens ha agra-
dat, de fet podríem dir 
que sempre ens ha per-
seguit. Per nosaltres té 
molta força i diverses 
connotacions, si bé és 
cert que va ser un cúmul 
de casualitat (i el fet de 
reunir-nos sempre a les 
vuit), el que finalment 
ens va fer decidir-nos per 
aquest nom.   

P. Com es va crear 
el grup i qui en forma 
part? 

R. Vuit neix a mitjans 
del 2009 amb el disc 
“Un dia qualsevol”. Tots 
tres vam sentir la ne-
cessitat d’emprendre un 
nou camí, d’experimentar 
en una escena que mai 
abans havíem abordat.

P. De què parlen les 
vostres cançons? 

R. Tracten de temes 
del nostre dia a dia, del 
que a qualsevol persona 
pot preocupar o passar. 
No només de persones 
a qui estimem o per qui 
patim, sinó que també de 
valors com l’amistat o el 
treball en equip. El nostre 
missatge és sempre posi-
tiu... Prou tenim amb la 
que ens cau al damunt dia 
a dia com per a transme-

tre missatges tristos.
P. Ajuda molt que 

alguna de les vostres 
cançons sonin a la tele-
visió?  

R. És important poder 
disposar del suport dels 
mitjans, ja no només pel 
que a la difusió respecta. 
Sens dubte, la nostra 
voluntat és poder arri-
bar al major nombre de 
persones possibles... de 
comunicar-nos i expres-
sar el nostre missatge de 
forma plural. 

P. Tres discos en cinc 
anys és ja una carrera 
important. Quanta corda 
li queda encara als Vuit? 

R. Probablement de-
mostra la salut de la que 
Vuit gaudeix. Som una 
família molt ben avin-
guda, i tenim històries i 
experiències per molts 
anys més. 

P. Es pot veure una 
evolució clara entre el pri-
mer disc i aquest darrer, 
“Recorda que...”? 

R. Disc rere disc evo-
lucionem, sempre hi ha 
noves inquietuds i nous 
missatges que volem fer 
arribar. El nostre darrer 
disc és molt directe i, 
probablement l’exercici 
d’improvització (medita-
da) més gran que hem fet 
fins a la data.  

P. Quins referents 
musicals teniu? 

R. A tots tres en agra-
den grups com ara Col-
dplay, The Fray, Snow 
Patrol, Sting, Oasis... Ens 
agraden les cançons emi-
nentment pop carregades 
d’emotisme, força i mis-

satge. 
P. Què us sembla 

l’èxit de grups cantant en 
mallorquí o català, com 
Antònia Font o Manel, no 
només a Catalunya sinó a 
Espanya? Coneixeu gent 
que us escolti des de Ma-
drid o altres punts de la 

geografia espanyola?  
R. No tenim tendèn-

cia a emmirallar-nos ni a 
comparar el nostre èxit 
amb el de la resta. Ens 
alegra pensar, però, que 
l’èxit dels grups (ja no 
només de parla catalana) 
és l’èxit de la música en 
general. 

A Vuit, concreta-
ment, ens consta que 
no només ens escolten a 
Catalunya o Espanya, tan 
és així que gràcies a les 
xarxes socials ens arriba 
el feedback molt impor-
tant d’oients i emissores 
d’Argentina, Mèxic, Re-
pública Dominicana... 

P. Teniu molts segui-
dors a les xarxes socials. 
Quina és la vostra relació 
amb els fans? 

R. Creiem interessant 
i curiós el fet de poder 
comunicar-nos i compar-
tir sensacions amb tots 
els nostres seguidors. 
No fa tants anys enrere 
nosaltres mateixos no 
teniem aquesta possibili-
tat i, sempre que podem, 
tractem d’arribar a tots 
els nostres seguidors 
encara que, de vegades, 
malauradament, no do-
nem a l’abast.

P. En temps de crisi 
és tot un privilegi poder 
publicar discos i actuar en 

directe. Us estan afectant 
molt accions com la puja-
da de l’IVA cultural?  

R. La pujada del 8 al 
21% en l’IVA cultural no 
ha sigut la millor de les 
notícies. Ens perjudica, i 
molt, a totes aquelles per-
sones que treballem per a 
oferir entreteniment, oci i 
espectacles com a oferta 
cultural. Sabem que pas-
sem tots per un moment 
molt delicat, ara cal treba-
llar més que mai... Creiem 
que els temps de crisi 
poden ser alhora temps 
d’oportunitats.

P. Què poden esperar 
els adrianencs i adrianen-
ques del vostre concert de 
la Festa Major? 

R. Trobareu un espec-
tacle intens, un repàs vital 
i dinàmic dels nostres tres 
discs. Amb sorpreses, 
moments melangiosos i 
d’altres més enèrgics... 
Però sempre sota un cli-
ma emotiu i festiu, per-
què venim amb ganes de 
passar-ho en gran amb 
vosaltres! 

Entrevista completa:

MÉS DE 50 ANYS AL VOSTRE SERVEI
Cafeteria - Venda de Café - Pastisseria Artesanal

Avda. Catalunya nº 24 - Sant Adrià de 
Besòs - Tel. 93 462 28 33

VUIT

Vuit actuaran el 7 de setembre, a les 22.30 h. a la plaça de la Vila. 



C/ Iglésia, 32
08930 Sant Adrià de Besòs
Tels: 93 462 18 61
         615 256 203  
info@meskmascotes.com

Ofrecemos un seminario 
mensual sobre educación y te-
rapia de comportamiento cani-
no. ¡Consúltanos! Es gratis!

-Alimentación
-Complementos
-Peluquería canina

Para todo tipo de mascotas
Enviamos a domicilio

Bona F
esta 

Major 20
13!
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Entrevista a Always Drinking Marching Band, grup que actuarà a la plaça de la Vila a les 21 hores

«Sembla que els polítics vegin la cultura com 
un negoci i volen treure’n profit»

Pregunta. Expliqueu-
me una mica la història 
del grup. Quants sou i per 
què aquest nom?

Resposta. La com-
panyia neix al 1997 al 
barri de Gràcia de Barce-
lona, l’Associació  “Joves 
de Gràcia” ens proposa 
fer un cercavila de bar en 
bar per celebrar la festa 
major del barri a canvi 
d’unes cervesetes per sa-
ciar la calor. D’aquí surt el 
nom “Always drinking”. I 
els cognoms  “Marching 
Band” surten pel tipus de 
banda que érem, instru-
ments de vent i percussió 
que tocàvem caminant 
pel carrer com les ma-
chings bands de New 
Orleans.

P. Quin espectacle 
portareu a Sant Adrià? 
Qué es trobarà la gent 
que vagi a veure’l?

R. A Sant Adrià vin-
drem amb l’espectacle 
Bullangas. És un espec-
tacle teatral, per mirar, 
per riure. Passant pels 
diferents estils de l’humor 
i el clown. L’absurd, su-
rrealista, naïf... Un con-
junt de gags visuals, mú-
sica accidental, cançons, 
improvisació, interacció 
amb el públic. Crítica i 
reflexió.

P. Us ha ajudat molt 
posar la música i sortir 
al programa “La Partida” 
de TV3? 

R. El fet d’estar tre-
ballant amb un medi com 
la televisió fa que hagis 
d’estar pendent de mol-
tes més coses que en 
un concert. El tipus de 
repertori que feiem i el 
format dels programs ens 
feia renovar el repertori 
cada semana. També ha 
estat un gran repte mu-
sical ja que el programa 
es grabava en directe i 
compartir feina amb els 
professionals de la tele 

ha estat una molt bona 
experiència. 

P. Algunes de les 
vostres cançons parlen 
de política. Penseu que 
actualment la política vol 
acabar amb la cultura, 
amb pujades d’IVA i altres 
accions, pel paper con-
testari de molts artistes? 

R. La cultura és la 
història d’un país, és 
l’herència i el futur. Cada 
vegada quedem menys 
companyies teatrals, i de 
música.

Sembla que els polí-
tics vegin la cultura com 
un negoci i volen treure’n 

profit sense cuidar el 
sector i les persones que 
són qui realment estant 
creant art i cultura amb 
cada vegada condicions 
més precàries.

P. Com us afecta als 
espectacles de carrer la 
pujada de l’IVA cultural? 
I la crisi? 

R. Doncs, de la ma-
teixa manera que als tea-
tres i altres sales de con-
certs i als cines. És un pas 
enrera per el sector i fa 
que les condicions de tre-
ball siguin pitjors. Tot i que 
els espectacles de carrer 
el públic no paga directa-

ment entrada, igualment 
afecta la pujada d’iva, hi 
ha menys feina i més mal 
pagada.

P. Es cuida la cultura 
de carrer al nostre país? 

R. No es cuida gaire, 
hi ha  algún heroi que 
monta concerts, fires 
i festivals però sovint 
són iniciatives privades 
els impulsors d’aquests 
aconteixaments. No hi ha 
suficient recolzament a la 
cultura.

P. Què dirieu a la gent 
perquè vingués a veure 
el vostre espectacle a la 
Festa Major? 

R. Doncs que si vo-
len riure, escoltar bona 
música  i oblidar tots els 
problemes que tinguin, 
passaran una bona es-
tona amb un espectacle 
d’humor i música on 6 
musics de l’Always Drin-
king Marching Band i un 
clown, en Guillem Alba, 
faran coses mai vistes 
sobre un escenari.

Veniu a buscar el cos-
tat bo de la vida amb 
“Bullangas”.

P. Quins efectes po-
sitius per a la salut té ser 
un “drinker”? 

R. El bon humor, les 
ganes de pasar-ho bé 
amb el públic i els amics 
i potser algún quilet de 
mes.

P. Quins projectes de 
futur teniu? 

R. Projectes n’hi ha 
molts, potser el princi-
pal objectiu és passar 
la tempesta econòmica 
que tenim en aquest país 
i seguir repartint música 
teatre i bon humor per tot 
arreu on anem.

Entrevista completa:
 

BOT PROJECT

Us desitja Bona Festa Major!
Maragall, 18 - 08930 Sant Adrià de Besòs 

Tel. 93 462 18 56

www.penyabarcelonistasantadria.com
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Els Pessebristes rebran la Medalla d’Argent
El passat 23 de febrer, l’Ajuntament adrianenc va reconèixer el treball de l’Associació de Pessebristes de Sant Adrià “per la seva aportació, dedicació i foment de la 
cultura i les tradicions populars“. “I per haver aconseguit unir els barris de Sant Adrià, perquè hi ha gent de tota la ciutat que hi participa i ve gent a veure’l de tots 
els barris del municipi, tal i com ens va dir la Isabel Marcuello (primera tinent d’alcalde)”, explica l’Anna Esterlich, la impulsora del Pessebre Vivent de La Catalana i 
presidenta de l’associació fins fa pocs mesos. “És a dir, les barreres arquitectòniques desapareixen quan les coses es fan bé”, afirma l’Anna, que serà l’encarregada 
de recollir la Medalla d’Argent de la ciutat, en un dels pocs actes protocolaris d’aquesta Festa Major. “La primera sorpresa vaig ser jo, perquè tot i que els pessebristes 

treballem molt, que és un voluntariat molt dur el nostre, penso que aquest tipus 
de medalles s’han de donar a persones que hagin fet quelcom molt important. A 
veure, és un honor, però com que som tants i no tenim un local propi on poder 
deixar la medalla i que tots els pessebristes la vegin, no sé. Però t’haig de dir que 
tothom a l’associació està molt content”. Que l’associació no tingui local propi 
“no és culpa de ningú, crec que les entitats haurien de poder assolir les despeses 
dels seus projectes i nosaltres fins el 2008 no vam tenir problemes de local perquè 
estàvem a la Casa Rosa de La Catalana”, comenta l’Anna. Ara, entén que, en la 
situació actual i amb les necessitats d’un local de grans dimensions que requereixen 
no poden demanar-ho al consistori.      
El Pessebre Vivent de La Catalana arriba enguany a la seva 19a edició, repetint 
ubicació als jardins del MhiC, on s’ha hagut de readaptar a un recinte molt més 
reduit. “L’any passat vam haver d’estar oberts mitja hora més perquè pugues 
entrar-hi tothom, i aquest any farem dos dies més. Però ens falta trobar la ubicació 
definitiva del Pessebre Vivent”, assegura l’Anna Esterlich. 
A la Festa Major, l’Associació de Pessebristes de Sant Adrià estarà presents a la 
Festa del Riu i la del Mar. El diumenge organitzen un dinar i un piscolabis a la tarda 
després del lliurament de la medalla (“obert a tots els pessebristes i a tothom qui 
tingui el Pessebre en el cor”) a un preu de 10 euros. Els tiquets es poden adquirir 
al Casal de Cultura i a la plaça de la Vila fins el divendres.  



Edist 
Molt més que idiomes 

            

L’escola d’idiomes Edist comença el curs acadèmic amb la inauguració 
d’un nou centre al número 15 del carrer Ricart. Edist aula d’estudis 
és un repte que omple d’il·lusió la seva directora, Maria Teresa Blas-

co, que reconeix que està aprenent molt amb l’experiència. Després de 26 
anys ensenyant idiomes a Sant Adrià, Maria Teresa, juntament amb la seva 
filla Alexia (“la que innova”, segons la seva mare), ha decidit tirar endavant 
un centre únic a Sant Adrià on s’oferiran a partir d’aquest mes de setembre 
classes de repàs de Primària, ESO, Batxillerat i universitat, cursos intensius 
de selectivitat, servei de logopèdia i tallers de tècniques d’estudi impartits 
per una psicopedagoga. El tracte amb els alumnes serà personalitzat i molt 
proper per buscar la seva millora escolar. “Ja estem treballant amb les escoles perquè la psicopedagoga, la logopeda i els professors de repàs estiguin en contacte 
directe amb els tutors dels nens i nenes per veure la seva evolució”, afirma Maria Teresa.  

La posada en marxa d’Edist aula d’estudis no ha fet descuidar la seva germana gran, tot el contrari. Aquest mes de setembre, Edist escola d’idiomes, a més 
d’oferir classes d’anglès, francès, alemany, italià, xinès, japonès, rus i àrab, enceta una nova etapa ja que, a partir d’ara és escola col·laboradora d’Exams Catalunya, 
l’únic centre Platinum de la Universitat de Cambridge en terres catalanes. Això significa que s’encarregaran d’organitzar els exàmens d’aquest prestigiós centre 
educatiu anglès per les escoles de Sant Adrià i les ciutats dels voltants. “Els alumnes d’entre 6 i 12 anys tindran el seu primer contacte amb exàmens d’anglès fets 
per professors nadius i obtindran la seva primera titulació”, comenta Maria Teresa. Edist escola d’idiomes veu reconegut així el seu treball de qualitat de l’últim 
quart de segle. “Veure el logotip de la Universitat de Cambridge en tots els nostres documents serà molt especial”, assegura Maria Teresa.

Una feina de qualitat que no només se centra en el terreny educatiu, sinó també en el social. Per això, Edist escola d’idiomes col·labora amb l’Ajuntament de Sant 
Adrià duent a terme cursos d’anglès per aturats promocionats pel consistori. A més d’una classe-taller d’anglès gratuIta per a tots els nens i nenes de la ciutat, el 
primer divendres de cada mes a la Biblioteca Sant Adrià, de 17.30 a 18.15 hores (cal apuntar-se a la mateixa biblioteca). La seva escola d’idiomes a Salou també 
col·labora amb els ajuntaments de Cambrils, Vila-Seca i la mateixa Salou en el programa “Carretera i Manta” realitzant classes de diferents idiomes per a joves.      

Des del 2 de setembre està obert el període de matrícules i la reserva de places tant a Edist aula d’estudis com a Edist escola d’idiomes (c. Josep Royo, 26). 
L’horari d’atenció és de 10 a 13 i de 16.30 a 20.30 hores (fins a les 21 h. a Edist escola d’idiomes). Per a més informació: www.edist.cat.    

Maria Teresa Blasco (dreta) i la seva filla, Alexia García, són les alma màter d’Edist.

Josep Royo, 26. 08930. Sant Adrià de Besòs. 
tel. 93 381 52 53. edist@edist.cat. www.edist.cat

Ricart, 15. 08930. Sant Adrià de Besòs. 
tel. 93 381 83 88. aula@edist.cat. www.edist.cat
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«Sense poders som capaços de fer coses que 
semblen miracles»

Entrevista a Yunque, il·lusionista que actuarà a la plaça de la Vila com a fi de festa 

Pregunta. Qui és 
“Yunque”?

Resposta. “Yunque” 
és un mag a qui li apas-
siona la seva feina. Quan 
era petit li van fer un truc 
de màgia i va quedar fasci-
nat. En aquell moment va 
decidir ser mag. Han pas-
sat els anys i per sort pot 
viure del que li agrada. 

P. Algú de la família 
era mag? Qui et va fer 
aquest truc que se’t va 
quedar gravat?

R. Sempre he tingut 
inquietud per la màgia. El 

truc que em van ensenyar 
va ser amb uns escura-
dents, que tenien uns 
punts fets amb bolígraf 
i el truc feia que aquests 
punts apareguessin i des-
apareguessin. Això va ser 
el que em va impulsar a 
buscar trucs, a conèixer 
la màgia i a mags que em 
poguessin ensenyar. Fins 
que un dia vaig conèixer 
a un mag, el professor 
Ballester, de Vila-real, un 
home molt ancià, que em 
va ensenyar molt i em va 
regalar la seva maleta amb 

els seus millors trucs.
P. Més que mag ets 

un il·lusionista. Quina 
diferència hi ha?

R. La paraula correc-
ta del nostre treball és 
il·lusionista, un creador 
d’il·lusions. I la il·lusió 
pot ser gran o petita, 
amb una moneda o amb 
un helicòpter. Tots som 
il·lusionistes, tant els que 
fan màgia d’a prop, de 
saló com els qui vam 
creant, com jo, grans 
il·lusions. Així, ho pots 
fer per a una gran quan-

titat de públic, i en els 
teatres impacta moltís-
sim més aquest tipus 
d’espectacles.

P. L’il·lusionisme és, 
en definitiva, enganyar a 
la vista, no?

R. Sí, és un engany 
òptic i psicològic. Sabem 
que no tenim poders, 
però per això mateix és 
més interessant, perquè 
sense poders som ca-
paços de fer coses que 
semblen miracles.

P. I si tinguessis po-
ders, què t’agradaria can-
viar d’aquest món? 

R. El primer canviaria 
la salut, que tinguem 
malalties que encara no 
puguem curar és tre-
mend. I, després, faria 
desaparèixer la gana. No 
pot ser que hi hagi països 
que produeixen molt ali-
ment, com Xina, que pot 
alimentar a tot un país, i 
a Àfrica s’estiguin morint 
de gana. No té sentit que 
passi això per interessos 
econòmics. 

P. Tens referents?
R. Hi havia un mag 

que es deia Richardi, que 
m’agradava molt perquè 
tenia molta energia, molta 
força sobre l’escenari. I, 
en l’actualitat, de tots els 
mags del món et triaria a 

Juan Tamariz, que té un 
nom i un pes molt impor-
tant al món de la màgia. 
A mi m’ha ensenyat molt, 
la filosofia de la màgia, 
com presentar els nostres 
trucs, etc.

P. Es cuida molt a 
Espanya la màgia?

R. A Espanya cada 
vegada agrada més la mà-
gia i es cuida més, però 
antigament no. Quan jo 
vaig començar, la màgia 
era un simple entreteni-

ment per als nens. Però 
a poc a poc estem fent 
més màgia, s’ha introduït 
més en televisió i la gent 
es dóna més compte del 
potencial que té la màgia. 
Crec que la mentalitat de 
la gent està canviant i 
com estem acostumats 
a les noves tecnologies, 
a coses que no es poden 
tocar, quan veus a un 
mag que amb les seves 
mans fa desaparèixer una 
moneda que tu estàs to-
cant, que no és una imat-
ge, realment al·lucines. 

P. Al món en el qual 
vivim perquè algú si-
gui conegut ha de sor-
tir en televisió. Et dóna 
una mica de ràbia haver 
d’anar als platós quan 
el que t’agrada més és 
actuar en teatres? 

R. La televisió la faig 
perquè em contracten, 
em paguen i és un camí 
per poder invertir més 
en la meva màgia, en el 
meu treball i en la meva 
passió. Mai he buscat 
ser conegut, i solament 
actuo en programes de 
televisió en els quals em 
sento molt a gust. Ara 
estic a “El Hormiguero” 
perquè Pablo Motos res-
pecta molt la màgia. 

P. Quina màgia ens 

mostraràs a Sant Adrià?
R. Faré una petita 

degustació de màgia, 
basada en aparells grans, 
perquè és el que més 
impacte té. Intento que 
sigui amb molt ritme, 
que participi el públic, 
sobretot els més petits. 
Sempre pujo a nens a 
l’escenari perquè és molt 
agradable treballar amb 
ells. Després faré efectes 
pels més grans i acabaré 
amb grans il·lusions on 
tots puguin participar vi-
sualment de l’espectacle. 
Intento fer totes les disci-
plines de la màgia.

Entrevista completa:
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L’exposició fotogràfica de Sant Adrià antic 
recorda els 300 anys de la Mina 

Des de fa 15 anys, l’Agrupació Fotogràfica Sant Adrià organitza durant la 
Festa Major adrianenca una exposició d’imatges antigues de la ciutat amb 
un gran èxit de participació, tant de públic com de persones que cedeixen 
les seves fotografies de família on es pot veure un municipi molt diferent 
de l’actual. En aquesta ocasió, la mostra se centrarà en el barri de la Mina, 
en un recorregut per 70 fotografies i 11 plànols cedits per l’Arxiu Històric i 
Centre de Documentació de La Mina i Camp de la Bota. Una institució que 
recentment ha editat el primer volum de “La història de Sant Adrià llegida des 
de la Mina”, de Josep Maria Monferrer, director i alma màter del centre.  
L’exposició s’estructura en tres parts. La primera mostra plànols històrics dels 
espais del marge dret del Besòs. La segona ens mostra les masies i cases 
rurals de la zona de Font de la Mina, l’escola i l’església, de la carretera de 
La Mina, de Mataró i de La Catalana, i la zona de les grans indústries, entre 
d’altres. La tercera part se centrarà en les festes dels tres tombs.
L’exposició es podrà veure a l’Agrupació Fotogràfica Sant Adrià (c. Dr. Ba-
rraquer, 6, baixos) fins el proper 26 de setembre. L’horari d’apertura de la 
sala és de dilluns a dijous, de 19 a 21 hores; el dissate, 7 de setembre, de 
19 a 21 hores; i el diumenge, 8 de setembre, d’11 a 14 hores. 

MS

Avinguda Catalunya, 74 
(zona peatonal) 

08930. Sant Adrià
Tel. 93 381 00 95
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Paris Hilton a Sant Adrià Ajuts pels alumnes de 
secundàriaEl passat 9 d’agost, Paris 

Hilton es va fotografiar amb 
una imatge de fons molt 
coneguda per la ciutadania 
adrianenca: les tres xemeneies. 
Ho va fer durant la seva visita 
a la ubicació de la futura 
Amnèsia BCN, al Fòrum, una 
infraestructura que ja té 
tots els permisos municipals 
però que encara espera el de 
l’autoritat portuària.

AMNÈSIA

Montse Sáez

Sant Adrià.-
La Regidoria d’Educació 

de l’Ajuntament de Sant 
Adrià ha endegat un pro-
grama d’ajuts per als es-
tudis de secundària pos-
tobligatòria en centres 
educatius públics per al 
curs 2013-2014.

Les raons d’aquesta 
iniciativa són, d’una ban-
da, de caràcter educa-
tiu (la manca d’oferta 
formativa en centres 
públics del municipi, 
l’augment de les taxes i 
de l’import de la matrícula 
i l’abandonament prema-

tur dels estudis) i, d’ altra 
banda, de caràcter econò-
mic i social (l’increment 
de l’atur entre les famílies 
del municipi i l’encariment 
del transport públic i dels 
impostos que graven el 
material escolar).

L’objecte d’aquesta 
convocatòria és la con-
cessió d’ajuts destinats 
a aquell alumnat de Sant 
Adrià que vol continuar 
estudiant després d’haver 
acabat l’Educació Secun-
dària Obligatòria. L’ajut té 
la intenció de becar els di-
ferents cursos que perme-
tin obtenir les titulacions 
immediatament superiors 

a la de l’ESO (Batxillerat, 
Tècnic en grau mitjà i 
Auxiliar de PQPI).

L’ajuda serà per a les 
despeses de matrícula 
escolar i per al transport 
en cas de matricular-se 
fora del municipi per falta 
de places o d’oferta dels 
estudis triats. Els imports 
màxims seran de 300 € 
pel concepte de matrícula 
escolar i de 300 € pel con-
cepte de transport.

PLAÇA MACIÀ, 6-9 - SANT ADRIÀ DE BESÒS - 08930
TEL. 93 462 62 07 

    BOCADILLERIA       CERVECERIA
      CREPPERIA          PIZZERIA

Bona 

Festa Major 13!

Bona 

Festa Major 2013!

Galeria fotogràfica: Article complet:
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Aquella Festa Major de 1968...

El mes de juliol de 1968 vaig 
estar a Coventry (Anglaterra), 
en una casa de colònies que es 
deia John F. Kennedy House. 
El viatge estava organitzat pel 

SEU (Sindicato Espanyol Universitario) i 
durant dues o tres setmanes vaig conviu-
re amb altres estudiants de la meva edat 
i més grans, vinguts d’Alemanya, França, 
Txecoslovàquia, Estats Units... Pel matí 
ens feien treballar una mica, en labors de 
vigilància i manteniment del museu, que 
hi havia en el recinte de la Catedral, de 
la qual només quedaven ruines, després 
del bombardeig nazi durant la Segona 
Guerra Mundial. I a la tarda i els caps de 
setmana, ens organitzaven excursions 
per fer-nos conèixer la ciutat i rodalies.
Aquella estada em va obrir molt els ulls. 
Els altres estudiants, nois i noies, em varen 
explicar coses que jo no havia sentit mai i 
em varen descobrir un món nou. Cal tenir 
en compte que a Alemanya, a França, 
Estats Units...  s’acabava de produir tot 
el moviment revolucionari estudiantil, 

que va aconseguir sacsejar les societats 
respectives... i a Txecoslovàquia, el mes 
d’agost s’havia de produir l’irrupció de 
l’anomenat comunisme de rostre humà, 
que va acabar amb la intervenció de les 
tropes del Pacte de Varsòvia...
INTERVENCIÓ DEL TRIBUNAL DE OR-
DEN PÚBLICO
Durant el viatge de tornada, com que 
se’m varen acabar els diners a l’alçada 
d’Irún (Euskal Herria)), vaig haver de fer 
auto-stop i em va recollir un camioner 
que sortia de l’empresa Laminaciones 
de Lesaka, amb un carregament destinat 
a Barcelona. Eren els primers dies del 
mes d’agost i, en el bar on ens varem 
aturar per menjar alguna cosa, només 
es parlava d’un aconteixement: la mort 
aquell mateix dia d’un policia, que es 
deia Melitón Manzanas, en un atemptat 
reïvindicat per ETA...
Tot això fou la causa que, en tornar a 
St. Adrià, em posès a escriure frenèti-
cament per explicar tot allò, tant nou, 
que jo havia vist... i publicar-ho en la 

La reina dels Jocs i el mantenidor encapçalen la 
comitiva (1968). ARXIU FAMÍLIA ARNAU I ARIAS

revista Besòs que feiem sortir cada mes  
amb els meus amics de l’Associació 
d’Antics Alumnes del Col·legi dels Her-
manos. El resultat fou  que  el nº 15 de 
la revista, que era, precisament, el de 
la Festa major, fou literalment segrestat 
per ordre del Tribunal de Orden Público, 
de Madrid. El número incloia un editorial 
sobre la situació en Euskal Herria, una 
carta oberta al general Franco i un article 
de quatre folis sobre el sindicat clandestí 
de Comissions Obreres (CCOO), que 
s’introduia amb una cita de Gregorio 
López Raimundo, aleshores secretari 
general del no menys clandestí Partit 
Socialista Unificat de Catalunya.

ELS JOCS FLORALS
Desprès dels 45 anys que han passat, 
tot allò em sembla que era inevitable. 
Tot era producte del mateix temps i del 
mateix país. Durant aquell mes d’agost 
del 68, mentres preparavem la revista per 
la Festa Major, també varem organitzar 
uns Jocs Florals, que tingueren molt de 
ressó en el poble i més enllà. Els premis 
varen quedar distribuits entre escritors 
procedents de Barcelona, Calella, Madrid 
i Toledo. La reina dels jocs fou la Montse, 
filla de la Montserrat Perruquera (Montse-
rrat Arias), de la qual jo també soc fill. 
El jurat estava composat per Salvador 
Alsina Valls, Màrius Sampere i Passarell, 
Josep Gual i Lloberes, Maria del Carme 
Oller i jo mateix, que feia de secretari. El 
mantenidor dels jocs fou l’escriptor Angel 
Carmona Ristol, que després va publicar 
una memorable columna en La Vanguàr-
dia --que encara es deia Espanyola-- on, 
entre altres coses, deia:
“... Ante las buenas gentes de San Adrián 
de Besós, capaces de llenar el entoldado, 
tanto para asistir a unos Juegos Florales, 
como para bailar después al ritmo de la 
música moderna, pensé de nuevo...”
“... constituian su jurado calificador 
miembros de uno de los grupos más 
interesantes y rebeldes de la moderna 
literatura catalana...”
I acabava parlant de Carles Riba, Salvat-
Papasseit, Paul Eluard...

Francesc 
Arnau i Arias

Article complet:

Bona Festa Major 2013!
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Locales en Alquiler - Pisos en Venta

Mariscal Cabanes, 46-48 
Local (Zona Artigas). Dos puer-
tas dan a la calle. Una de las puertas 
tiene entrada peatones; Pavimento 
terrazo; Un aseo; Altura del Local 5,50 
metros;  220,40 metros planta; 156 
metros altillo, adaptado para despa-
chos, con divisiones. Ventanas de 
celosia de vidrio, a la calle. 

Mariscal Cabanes 20-22 
Local  138,48 m  (Zona Arti-
gas).  Una puerta; El pavimento es 
de cemento no tiene terrazo; Un aseo.

Europa, 2 Bis. 256,70 m. Era 
un parvulario y tiene las dependen-
cias para tal destino; Se compone de 
cocina, dos salones, un despacho, un 
almacen, aseo individual, varios aseos 
de niños, aire acondicionado y pasillo 
salida emergencia.

Bogatell, 58. Local Uno. 
100 m. 2  puertas; Aseo; El local es 
un poco irregular. 

Villar, 85. Local. 123,50m. 
Local y sótano, comunicado por una 
rampa; 1 puerta; Tiene puerta con sali-
da al vestíbulo.

En Sant Adrià Besós
Santa Catalina, 16. 100m. 2 

puertas; Aseo; Puerta a motor.
Pi i Gibert, 74. Local Bar  

45,98 m. Tiene salida a la Pla-
za Mossen Antón.   

Juan Fivaller, 10. Local      
193m.

En Badalona disponemos 
de varios entresuelos comer-
ciales

Guasch, 4. Local. 900 m. 
(Badalona). Dos puertas, una 
basculante y otra peatonal. 
Más de 5 m. de altura  




